
 

 

Internt referat fra møde om pulp til Økobrug, 30. november 2015  

 

 

Deltagere 

Henrik Wejdling og Niels Olsen, Affald+ 

Inge Werther, DAKOFA 

Bjarne Hansen, Økologisk Landsforening 

Steffen Blume, Gefion Økoloigisk Rådgivning 

Anke Stubsgaard, SEGES (ref).  

 

 

Affald+ 

Kommunerne ejer Affald+.  

Affald+ har besluttet af lave et anlæg til forbehandling af husholdningsaffald og blødt have-

parkaffald. 

Vil tage ansvar for hvad der sker med pulpen. Næringsstofferne skal tilbage til landbruget. 

Regner med 25-30.000 ton færdigt pulp. 

Sommerpulp indeholder op til 50% blødt have-parkaffald. 

170 kg N svarer til 28 kg P i deres pulps sammensætning! Det passer godt med 170 kg N – 30 kg P. 

Overvejer at måle på K og S fremover 

 

 

Potentiale for økologien 

Der er ikke meget økologi i kommunerne under Affald+. Syd for motorvejen er der et omlægnings-

behov. 

Potentialet for omlægning til økologi på Sjælland og Øerne er omkr. 4000 ha på relativt kort sigt. 

Der har lige været 4 omlægningstjek på Lolland-Falster, hvor de er forhindret i at omlægge til økolo-

gi pga. manglen på næringsstoffer. Det er store landmænd, der virkelig har brug for meget. De er 

bange for at binde sig op på f.eks. én nabo. 

 

 

Hvor skal pulpen processeres 

Kalkulerer med maks. 50 km 

Optimal placering findes ikke ift . landmænd: hele Sjælland er interesseret. 

 

 

Potentielle andre biomasser 
 Hestemøg – ikke så meget som i Nordsjælland. Men noget, og en transportør, der kører med 

80.000 t. 

 Mælkeproducenter omkring Lejre. 

 Store arealer, hvor der skal fjernes høstet grønt– dog ikke hvis der er meget plastaffald på de 
givne naturarealer eller rekreative områder. 

 Grøde (det lægges op på brinken). 

 Tang – ikke de store mængder. 

 Industrielt affald. 

Alt i alt: Umiddelbart ikke de store mængder. Men det ville måske, afhængigt af valg af løsning, væ-

re relevant at udføre en opgørelse af biomasser, der er godkendt til økologisk jordbrug. 

 

http://ec.europa.eu/agriculture/index_da.htm
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Hvem-gør-hvad-herfra 

  

Landmænd til kaffe hos Gefion 22. januar. 

Anke koordinerer forberedelser, inkl. program i dec. 

Steffen inviterer udvalgte landmænd til kaffe i Gefion. Folk som er interesserede i omlægning må 

meget gerne være med. 

 

Indhold på mødet: 

 Fortælle dem om planerne 

 Høre om deres interesse 

 

A: AKS/MGA: Kort intro til hvad det går ud på: Recirkulering af næringsstoffer for at øge det økologi-

ske areal og udbytterne. 

 

B: Affald+ intro :  

 Der er nogen i Affald+, der gerne vil økologi. 

 Mængder 

 Design af gødningen 

 Variationer over året  

 Ikke §19 

 Lagerstabilitet 

 Spredes med gylleudstyr 

 

C: Hvem skal håndtere det? 

Ikke diskussion om hvor anlægget skal stå! 

Med mindre de er interesserede i at have anlægget selv! 

 

Inge Werther deltager i mødet d. 22 med sit store kendskab til reglerne. 

 

Må Henrik Wejdling vise Søren Moeslund Larsens dias til andre? 

Anke spørg Søren Moeslund Larsen 

 

Cu og Zn grænseværdier  

Både hos biovækst og i de indledende analyser af pulpen ser indholdet af Cu og Zn ud til at være 

den største risiko for recirkulering af husholdningsaffald til økologisk jordbrug.  

Giver det fagligt mening? 

Inge Werther og Margrethe bringer Cu og Zn grænseværdier ind i NAER diskussionsgruppe. 

 

Anke, 02-12-2015 

 


